
»سووشون« در خانه تاریخی شیراز چگونه ساخته شد؟
ب��ه دنبال واکنش هایی به حضور گروه فیلم س��ازی »سووش��ون« در خان��ه تاریخی »نصیرالملک« که دره��ای آن به روی 
گردش��گران بس��ته بوده است، رییس انجمن دوست داران میراث فرهنگی و گردش��گری استان فارس گفت: ساخت این اثر در 

اماکن تاریخی با همراهی این انجمن بوده تا از آسیب های احتمالی جلوگیری کنند.
با انتش��ار گزارش��ی در ایس��نا درباره نگرانی از وضعیت عمارت »نصیرالملک« در ش��یراز همزمان با حضور گروه فیلم سازی 
»سووش��ون« به کارگردانی نرگس آبیار و طرح پرس��ش درباره چگونگی حضور گروه های فیلم س��از در اماکن تاریخی با توجه 
به دس��تورالعمل ممنوعانه وزارت میراث فرهنگی، عوامل س��ازنده این اثر، پاس��خ گویی در این باره را به انجمن دوس��ت داران 

میراث فرهنگی و گردشگری استان فارس واگذار کردند که در جریان ساختِ این اثر در اماکن تاریخی بود.
مس��عود منیعاتی � رییس انجمن دوس��ت داران میراث فرهنگی و گردشگری استان فارس � به ایسنا گفت: به دلیل علاقه به 
اثر س��یمین دانشور، »سووش��ون« و کمک به معرفی آثار تاریخی ناشناخته شیراز و البته بیشتر از همه، با هدف جلوگیری از 
آسیب های احتمالی پس از ماجرایی که در روزهای آغاز کار این گروه فیلم ساز در باغ عفیف آباد پیش آمد، مستقلا وارد عمل 

شدیم و در کنار این گروه قرار گرفتیم.
او اضافه کرد:  س��اخت س��ریال خانگی و فیلم سووشون زمانی که در باغ عفیف آباد ش��یراز آغاز شد، مشکلاتی داشت و بعد 
که انجمن دوس��ت داران میراث فرهنگی وارد ش��د و برخی هماهنگی ها را انجام داد تا هیچ خسارت و آسیبی به آثار تاریخی 
و اماکنی که محل فیلم برداری اس��ت،  وارد نش��ود، در هشت ماه گذشته همواره یکی از اعضای انجمن در کنار تیم سازنده اثر 

سووشون حضور داشته است.
رییس انجمن دوست داران میراث فرهنگی و گردشگری استان فارس درباره انتخاب خانه نصیرالملک با توجه به این که این 
عمارت با تزئینات فاخر و ارزشمند درحال حاضر محل استقرار پایگاه بافت تاریخی شیراز بوده و امکان بازدید عمومی ندارد، 
اظهار کرد:  حدود دو سال پیش در سفر کارگردان به شیراز برای بررسی لوکیشن ها،   تعداد زیادی از خانه ها و اماکن تاریخی 

بازدید شده، از بین آن ها تعدادی انتخاب شده است. البته آن بازدیدها با مجوز و همراهی میراث فرهنگی بوده است.
او اضافه کرد:  این گروه فقط یک روز در خانه نصیرالملک فیلم برداری داشت که به این منظور، قسمت شاه نشین را انتخاب 
کرده بود. این خانه در حال حاضر محل استقرار دفتر بافت تاریخی شیراز است و وسایل کار آن ها در اتاق های این عمارت قرار 
دارد که وقتی عوامل فیلم می خواستند این وسایل را از شاه نشین خارج کنند و آن را فرش کنند، ما خودمان پلاستیک های 
حباب دار تهیه کردیم و بخش هایی را که در معرض آس��یب احتمالی قرار داش��ت، پوش��اندیم و تا آخرین لحظه حضور عوامل 

سازنده این اثر در خانه نصیرالملک حواسمان بود.
منیعات��ی درب��اره حضور نماینده اداره کل میراث فرهنگی در جریان س��اخت این فیلم در اماکن تاریخی ش��یراز نیز گفت: 
 طبیعتا که نماینده این اداره کل حضور داشته  ولی انجمن مستقل وارد این ماجرا شده است و از همان ابتدا هرچه پیشنهاد 
و توصیه داش��تیم، گروه س��ازنده فیلم رعایت کردند. حضور ما هم به دس��تگاه میراث فرهنگی ارتباطی ندارد و از جانب آن ها 
نبوده اس��ت. رییس انجمن دوس��ت داران میراث فرهنگی و گردشگری استان فارس با اشاره به ادامه کار پروژه نرگس آبیار در 
ش��یراز،   بیان کرد:  ما امیدواریم در پایان کار، الحاقات و دکورها به ویژه در باغ عیفیف آباد، جمع آوری ش��وند و میراث فرهنگی 

نیز باید پیگیر این موضوع باشد.
ایسنا تا لحظه ارسال این گفت وگو، از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی نیز پیگیر بود تا توضیحات احتمالی 
آن ها را براساس ماده ۱۳ دستورالعمل این وزارتخانه درباره »فیلم برداری و عکاسی از اماکن تاریخی و اموال منقول فرهنگی 

�  تاریخی« که در سال ۱۳۹۸ صادر شده است، دریافت کند که بی نتیجه ماند.
در تبصره این ماده آمده است: »در راستای حمایت از تولیدات تصویری با رویکرد معرفی اماکن تاریخی،   ساخت فیلم های 
داستانی،  سینمایی، سریال های تلویزیونی و نمایش خانگی پس از بررسی و تصویب طرح و فیلمنامه ارسالی در شورای فیلم 
وزارتخانه و تایید حوزه های نظارتی مرتبط با صدور مجوز از س��وی مرکز روابط عمومی و اطلاع رس��انی طی انعقاد تفاهم نامه، 

 عقد قرارداد با هدف تبادل فرهنگی امکان پذیر است.«
در همین دستورالعمل، قوانین لازم الجرایی برای تمام گروه ها تعیین شده است، از جمله این که:

»نورپردازی روی اش��یاء باید از فاصله ایمن )حداقل یک متر( با نور غیرمتمرکز روی ش��یء و رعایت کلیه موراد حفاظتی 
امکان پذیر است. خوردن و آشامیدن و استعمال دخانیات در مجاورت اشیاء در محل فیلمبرداری یا عکاسی ممنوع است.

حضور افراد متفرقه در محل عکاسی یا فیلم برداری ممنوع است.
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چند نفر در افتتاحیه »چپ، راست« به سینما رفتند؟
چهارمین ساخته حامد محمدی 
در ۳ روز نخس�ت نمای�ش خ�ود، 
موف�ق ب�ه ج�ذب ۱۶ ه�زار و ۳۰۰ 

مخاطب شد.
به گزارش خبرنگار سینمایی ایرنا، چپ، 
راس��ت به عنوان جدیدترین فیلم  اکران 
س��ینماها، نمایش خود را از چهارشنبه 
آغاز کرد. چهارمین س��اخته حامد محمدی در ۳ روز نخس��ت نمایش خود، ۱۶ 
هزار و ۳۰۰ مخاطب داشت و توانست در ۲۴۰ سانس، ۶۲۵ میلیون تومان فروش 
داشته باشد. گیشه ۶۲۵ میلیون تومانی چپ، راست در شرایطی محقق شده که 
س��ینماها در روزهای اخیر به دلایلی همچون سرمای ش��دید هوا و روز مادر، با 
استقبال همیشگی روزهای انتهایی هفته مواجه نش��د. چپ، راست، داستان دو 
خانواده با گرایش های سیاس��ی چپ و راست اس��ت که در مواردی با یکدیگر به 
مشکل برمی خورند.  در چپ، راست که زمستان سال ۹۸ و در سکوت کامل خبری 
جلوی دوربین رفت، پیمان قاسم خانی، رامبد جوان، ویشکا آسایش، سارا بهرامی، 

ستاره اسکندری، سروش صحت و مونا فرجاد به ایفای نقش پرداخته اند.

بازیگر »تمام رُخ«: 

کتاب هزار افسون قدرتی ماورایی دارد
مانی رحمانی بازیگر »تمام رُخ« که 
نخستین بازی خود در یک مجموعه 
امنیت�ی را تجرب�ه می کن�د، گفت: 
اگرچه کاراکتر من خیلی وارد مسائل 
امنیتی و اکش�ن داستان نمی شد و 
نش�د اما حس و حال و فضای حاکم 
بر فیلمنامه و روند فیلم تاثیر خود را 

روی کاراکتر دارد و برای من تجربه جدیدی بود.
مانی رحمانی در گفت وگو با خبرنگار س��ینمایی ایرنا اظهار داش��ت: بعد از 
۱۴ سال فعالیت بازیگری و ایفای نقش در ۴۰ فیلم و سریال، بازی در تمام رُخ 
تجربه نوی بود و دوس��ت داشتم در چنین ژانری کار کنم. وی افزود: با توجه 
ب��ه این که س��ن من هم بالا می رود بازی در نق��ش قهرمان فیلم های امنیتی 
ک��ه دنبال آدم های بد می رود را ترجیح می دهم. رحمانی در عین حال درباره 
آخرین بازی خود در مجموعه قصه های هزار افسون هم درباره روند پخش آن 
گفت: با پلتفرم قرارداد بس��ته ش��ده و پیش از عید یا بعد از آن پخش خواهد 
ش��د. این مجموعه روایتگر ماجرای جذاب فانتزی ب��رای کودکان و نوجوانان 
اس��ت. مانی رحمانی در این مجموعه در نقش یک استاد دانشجو در دهه ۵۰ 
ظاهر می شود که کتابی با عنوان هزار افسون می نویسد و داستان حول همین 
محور می چرخد. رحمانی به این نکته هم اشاره کرد که در مجموعه قصه های 
هزار افسون در یک کاراکتر که ۱۰ سال از سن واقعی خود بزرگتر است ایفای 
نقش می کند. این بازیگر جوان در قصه های هزار افسون خاطرنشان کرد کتاب 
هزار افسون قدرتی ماورایی دارد که عده ای بتمن هم به دنبال آن هستند که 
داستان از این حیث وارد چالش هایی می شود. این مجموعه دو قسمت دارد که 
در قسمت فلش بک مانی رحمانی در نقش استاد دانشجو ایفای نقش کرده و 
فخرالدین صدیق شریف در بخش دوم داستان در نقش این استاد دانشجو که 

در زمان حاضر فیلم بزرگتر شده ظاهر می شود.

آماده سازی سریال »پدر گواردیولا«
عنوان  گواردی�ولا«  »پدر 
س�ریالی جدید در ش�بکه 
نمایش خانگی به کارگردانی 
و نویس�ندگی سعید نعمت 
مه�ران  از  ک�ه  اس�ت  الله 
مدی�ری و حمی�د فرخ نژاد 
ب�ه عنوان بازیگ�ران اصلی 
در این سریال یاد می شود. 
مراح�ل ضبط ای�ن مجموعه به گفت�ه تهیه کننده به پایان رس�یده و 

همچنان در حال آماده سازی نهایی است تا به انتشار برسد.
ج��واد نوروزبیگی � تهیه کننده »پدرگواردی��ولا« � درباره ی مراحل تولید و 
زمان پخش این س��ریال به ایس��نا گفت: ساخت این مجموعه در آذر ماه سال 
۱۴۰۰ شروع شد و تیرماه ۱۴۰۱ بود که فیلمبرداری آن به پایان رسید و در 

حال حاضر نیز در مرحله آماده سازی نهایی است.
به گفته این تهیه کننده زمان انتشار و پلتفرم پخش کننده »پدرگواردیولا« 

هنوز مشخص نیست.
از حمید فرخ نژاد به عنوان یکی از بازیگر نقش اصلی این سریال یاد می شود 
و از آنجا که اظهارات اخیر این بازیگر، حاشیه های بسیاری را با خود به همراه 
داش��ته است، چندان دور از انتظار نیست که »پدرگواردیولا« نیز با مشکلاتی 
در مجوز پخش روبه رو شود. هرچند با حل مشکل انتشار سریال »سقوط« که 
فرخ نژاد در آن هم به ایفای نقش پرداخته بود، می توان انتظار داشت که در 
نهایت تعامل سازندگان، پلتفرم پخش کننده و مسوولان ساترا به حل مشکل 
انتشار س��ریال نعمت الله هم بیانجامد. تکلیف انتشار سریال »سقوط« بعد از 
برگزاری جلساتی با حضور نمایندگان پلتفرم مربوطه، محمدحسین مهدویان 
مش��اور کارگردان و نماینده نهادهای نظارتی روش��ن ش��د و به رفع مش��کل 
انجامید و این س��ریال این روزها در حال پخش اس��ت. بنابراین با این رویکرد 
مس��ئولان نظارتی، به نظر می رس��د گره پخش س��ریال »پدرگواردیولا« نیز 
چندان کور نباش��د. در این سریال بازیگرانی چون مهران مدیری، حمید فرخ 
نژاد، ستاره اسکندری، علیرضا خمس��ه، مریم بوبانی، مرجانه گلچین، مهدی 
سلطانی، نرگس محمدی، علی اوجی، هنگامه قاضیانی، امیرمهدی ژوله، نسیم 
ادبی، سیامک صفری، سارا خوئینی ها، محمدرضا علیمردانی، آرش عدل پرور، 
پریوش نظریه، مسعود شریف، سهیل قاصدی، النا حیدری، محمدرضا هاشمی 
و جانان نعمت الله ایفای نقش کرده اند. س��ریال »پدر گواردیولا« اولین تجربه 
سعید نعمت الله در ژانر اجتماعی در شبکه نمایش خانگی است. نعمت الله این 
س��ریال را بر اس��اس فیلمنامه ای از خودش کارگردانی کرده است. همچنین 
س��عید براتی مدیری��ت فیلمبرداری مجموعه را بر عهده دارد. از س��ریال های 
تلویزیونی س��عید نعمت الله در مقام نویس��نده می توان ب��ه »عقیق«، »برادر 

جان«، »پشت بام تهران«، »مدینه« و »زیر پای مادر« اشاره کرد.
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زمانی که دو رنگ شدن مجس�مه فردوسی در صدر 
اخب�ار قرار گرفت، ع�ده ای از هنرمن�دان این نکته را 
یادآور ش�دند که اتفاقی که برای مجس�مه فردوس�ی 
افتاد، اولین نمونه نبوده و آخرین هم نخواهد بود. حال 
با گذش�ت چند ماه از آن اتف�اق، اگر از کنار میدان حر 
رد ش�وید، خواهید دید که شیرهای اصلی میدان که از 
جنس مس هستند نیز دو رنگ شده اند و دقیقا مشخص 

نیست که این مجسمه ها سیاه هستند یا مسی!
به گزارش ایسنا، به نظر می رسد دو رنگ شدن شیرهای 
اصلی میدان حر که توس��ط غلامرضا رحی��م زاده ارژنگ از 
جنس مس س��اخته شده است، به علت در معرض آلودگی 
هوا بودن اس��ت البته که پس از بررس��ی خبرنگار تجسمی 
ایس��نا مشخص ش��د که این مجس��مه ها دچار آسیب هم 
ش��ده اند. بر این اساس، این مجس��مه ها تنها سیاه نشده اند 
بلکه به نظر می رس��د طی زمان به عل��ت رطوبت هوا روی 
قس��مت هایی از آنها سیاهی گرفته اس��ت. به هر حال این 
امر نش��ان می دهد که این مجسمه ها همان طور که معاون 
فرهنگی و هنری سازمان زیباسازی تهران به ایسنا می گوید 

نیازمند ترمیم هستند.
همچنین باید در نظر گرفت که شست وشوی آثار هنری 
شهری از جمله برنامه های سازمان زیباسازی شهری تهران 
اس��ت که باید به صورت اصولی ص��ورت بگیرد؛ چراکه اگر 
این اتفاق توسط افراد غیرمتخصص انجام شود، آسیب های 

جبران ناپذیری متوجه آثار خواهد بود.
نمونه بارز آسیب به آثار هنری حین شست و شو، مجسمه 
فردوس��ی است که حتی در ابتدا گمان می رفت مجسمه به 
صورت نیمه کاره شس��ته شده باشد ولی بعدا مشخص شد 

که شس��ت و شوی غیراصولی اثر، موجب آسیب رسیدن به 
آن شده است. البته باید در نظر گرفت که همانطور که یکی 
از مسوولان سازمان زیباسازی شهری به ایسنا گفته است، 
بخش های��ی از این مجس��مه طی جریاناتی پس از آس��یب 
دیدن، رنگ شده و به همین دلیل اکنون قسمت های رنگ 
ش��ده دوده کمتری ب��ه خود می گیرد و ب��ه همین ترتیب 

مجسمه به دو رنگ در می آید.
حال این مجس��مه که به هر جهت از مدت ها پیش دچار 
آس��یب ش��ده و قرار بوده که از تیرماه براس��اس قول های 
مس��وولان در نوب��ت ترمیم ق��رار بگیرد، هن��وز در همان 
وضعیت دو رنگی باقی مانده اس��ت. البته در شست وشوی 
مجس��مه های ش��هری که مدام در معرض آلودگی هوا، باد 
و باران و حتی وندالیس��م هس��تند، باید بنابر آنچه پیشتر 
بیژن غنچه پور، هنرمند مجس��مه ساز در گفت وگو با ایسنا 
بیان کرده بود، در نظر گرفت که مجسمه ساز هنگام ساخت 
احجام مجس��مه اش، تیره و روش��نی ها و خاکس��تری های 
مجس��مه را کنترل می کند. حال اگر پروس��ه مرمت باعث 
به هم ریختن این س��ایه روش��ن ها ش��ود و بخش هایی از 
مجس��مه به طور گزینش��ی لایه برداری شود، عملا طراحی 
و ایده مجسمه س��از نادیده گرفته ش��ده اس��ت. همچنین 
مرمتکاران برای شست وش��وی مجسمه ها باید به تصویری 
که خال��ق اثر خلق کرده وفادار باش��ند و تغییری در اصل 
آن به وجود نیاورند. در ش��رایط فضای باز که گرد و غبار و 
آلودگی باعث می شود مجسمه به مرور زمان تیره شود، در 
صورت اقدام برای شست وشو یا لایه برداری، این عمل باید 
به طور یکدس��ت و هماهنگ در سرتاسر مجسمه رخ دهد تا 
شاهد چنین اتفاقی برای یک اثر ملی و ارزشمند نباشیم. اکنون 
باید دید مجس��مه های شیر میدان حر که قبلا هم با حواشی 
متع��ددی به علت تخریب رو به رو ش��ده بودند، در وضعیتی 
که اکنون دو رنگ ش��ده اند به چه سرنوش��تی دچار خواهند 
شد؟ آیا این مجسمه ها نیز پس از شست و شو یه سرنوشتی 
مشابه تندیس فردوسی دچار خواهند شد یا اینکه این بار قائله 
ختم به خیر خواهد شد. البته ممکن است که این مجسمه ها 
که همچون بس��یاری دیگر از مجسمه های معروف شهری تا 
مدت های مدیدی قرعه مرمت به نامشان نیفتد و فعلا همین 

طور که هستند باقی بمانند.

مجسمه های میدان »حر« هم دو رنگ شدند
معاون سیما با اعلام بازگشت برنامه »هفت«، درباره 
تولی�د این برنامه س�ینمایی در تلویزی�ون همزمان 
با جش�نواره فیل�م فجر، بیان کرد: امس�ال علاوه بر 
برنامه »هفت« که س�رقفلی اس�ت و برایمان خیلی 
جدی اس�ت، برنامه های دیگری هم داریم. »هفت« 
به خاس�تگاه اصلی که ش�بکه نمایش است می رود. 
به ش�کل ویژه در شبکه نمایش و از این پس در سال 

های آتی در همین شبکه تولید خواهد شد.
به گزارش ایس��نا، جزئیات س��ازندگان و مجری برنامه و 

زمان پخش این برنامه هنوز اعلام نشده است.
محسن برمهانی � معاون سیما � در گفت و گویی با شبکه 
رادیویی نمایش و برنامه "اس��تودیو هش��ت"، درباره تعامل با 
جش��نواره های سینمایی در صداوس��یما و پرداختن به این 
رویدادها بیان کرد: هرچقدر جش��نواره های کشور به سمت 
آحاد مردم برود، طبیعتا استقبال سازمان صداوسیما به عنوان 
رسانه مردم و هم افزایی و تعاملش هم بیشتر خواهد شد. وی 
اضافه کرد: س��ال های قبل هم این همکاریبا جشنواره های 
فیلم کوتاه، سینما حقیقت و عمار بوده است؛ اینها جشنواره 
هایی هس��تند که به صورت متمرکزتری اطلاع دارم و حتما 
رویدادهای دیگری هم بوده اس��ت. معاون سیما درباره برنامه 
های سینمایی همزمان با ایام جشنواره فیلم فجر نیز بیان کرد: 
امس��ال علاوه بر برنامه »هفت« که سرقفلی است و برایمان 
خیلی جدی است، برنامه های دیگری هم داریم. »هفت« به 
خاستگاه اصلی که شبکه نمایش است می رود. به شکل ویژه 
در ش��بکه نمایش و از این پس در س��ال های آتی در همین 
شبکه تولید خواهد شد. برمهانی در ادامه گفت: در شبکه های 
دیگر هم ویژه برنامه هایی داریم که از جشنواره فجر به صورت 
روزانه گزارش تهیه می شود. یک برنامه تخصصی هم در یکی 
از شبکه های اصلی داریم که به صورت شبانه و گفتگومحور 
روی آنتن می رود. در عین حال دو برنامه س��ینمایی اصلی و 
ویژه داریم که یکی »هفت« و یکی هم برنامه ای شبانه است. 
وی در ادامه درباره س��ریال ه��ای دهه فجر بیان کرد: برخی 
از س��ریال هایی که پخش آنها شروع شده است در ایام دهه 
فجر هم ادامه دارند و بعد از این ایام هم پخش خواهند ش��د. 
طبیعتا برنامه های مناسبتی و سریال هایی که پیش از این با 
موضوع انقلاب ایران س��اخته شده در این ایام هم پخش می 

ش��ود و حتما گزارش خوبی از سیمافیلم و دیگر مجموعه ها 
خواهیم داشت. برمهانی در ادامه درباره پویایی مراکز سریال 
سازی و فیلمنامه نویس��ی در صداوسیما تصریح کرد: حوزه 
نمایشی به عنوان پرمخاطب ترین گونه آثاری که در مجموعه 
ش��بکه های صداوسیما پخش می ش��ود به شکل ویژه مورد 
توجه بوده است در دوره تحولی هم توجه بیشتری شده است 
و می بینید که دو س��اختار جدید سازمانی به حوزه نمایشی 
اضافه شده است و این نش��ان از تمرکز در حوزه محتواست. 
معاون سیما که با برنامه "استودیو هشت" گفت و گو می کرد، 
اضافه کرد: نوشتن فیلمنامه به صورت خوش بینانه شش ماه 
طول می کش��د و بعد از آن یک سال هم فیلمبرداری است، 
الان آنچه می بینیم حاص��ل زحمات همکاران بنده در دوره 
های قبل س��ازمان صداوسیماس��ت. این نوید را می توان داد 
که در دوره های بعد که خروجی های نمایش��ی به مرور می 
رسد اول در حوزه محتوا تحول ویژه ای را خواهیم دید یعنی 
آثاری را داریم که علاوه بر داش��تن ویژگی های س��رگرمی و 
جذابیت که اصل کار نمایشی است و اگر نباشد بقیه موارد به 
حاشیه می رود محتوایی را هم به مخاطب منتقل خواهد کرد 
که باید بداند و نیاز اوس��ت.    وی در پایان درباره همکاری با 
برگزیدگان جشنواره ها مثل »عمار« و »حقیقت« عنوان کرد: 
من به عنوان کسی که سال هاست جشنواره عمار را دنبال می 
کنم، در همین جش��نواره جایزه برده ام، داور بوده ام و ... می 
بینم افرادی که از خروجی های این رویداد هس��تند در حال 
حاض��ر با من کار می کنند، طرح می آورند و آثار پرمخاطبی 
دارند و طبیعتا اتفاقی که در صداوسیما رخ می دهد پاسخ این 
س��وال است. این ایام و این ماه ها و سال ها ایام بلوغ عمار به 

معنای دیده شدن آثار جشنواره در رسانه ملی است.

»هفت« برمی گردد اما به شبکه سه نه

اکران این روزه�ای فیلم »ملاقات خصوصی« برای 
کسانی که اخبار جشنواره فیلم فجر سال گذشته را 
دنبال می کردند، یادآور حاش�یه هایی است که سبب 
شد یکی از مهم ترین جایزه های جشنواره فجر برای 

نخستین بار از گردونه رقابت و اهدا حذف شود.
به گزارش ایس��نا، جایزه بهترین فیلم از نگاه تماشاگران 
یک��ی از مهم تری��ن و جذاب تری��ن جوایز جش��نواره فیلم 
فجر اس��ت که ب��ا رأی مخاطبان فیلم ه��ا از ۲۵ دوره قبل 
برگ��زار می ش��ود اما فق��ط در ۲۴ دوره جایزه اهدا ش��ده 
 چرا که س��ال گذش��ته س��یمرغ مردمی از فهرست جوایز 

حذف شد.
چهلمین جشنواره فیلم فجر که سال ۱۴۰۰ برگزار شد، 
دومین دوره ای بود که رأی گیری مردمی توس��ط س��امانه  
فروش و اکران )س��مفا( انجام می شد، در حالی که پیش تر 
خانه سینما به عنوان نهاد صنفی سینما مسئولیت این کار 

را برعهده داشت.
در چند س��ال قبل شیوه ای در خانه سینما طراحی شده 
بود تا با توجه به حساس��یت این رقابت، با کمترین میزان 
خطا رأی تماشاگران در س��ینماهای مردمی جمع آوری و 
ش��مارش ش��ود اما در دو دوره اخیر که در دوره مدیریتی 
مختلف س��ازمان سینمایی هم بود، ابهاماتی مطرح شد به 
طوری که در سال ۱۳۹۹ شک و شبهه ها درباره آراء بهترین 
فیلم از نگاه تماشاگران به حدی رسید که تهیه کننده فیلم 
»ابلق« )محمدحسین قاس��می( اعلام کرد اعتبار سیمرغ 
بلوری��ن بهترین فیلم مردمی با ش��یوه ای که س��مفا اجرا 
کرد، خدش��ه دار شده است در ش��رایطی که مدیران وقت 
تاکید داش��تند این شیوه بیشترین میزان شفافیت را دارد. 
با ای��ن حال با وجود برخی اعتراض ها کار این بخش ادامه 

پیدا کرد و در نهایت همین فیلم »ابلق« س��یمرغ مردمی 
بهترین فیلم از نگاه تماشاگران را گرفت.

اما س��ال گذش��ته ابهامات و حاش��یه ها کار را به جایی 
رساند که یک روز پیش از مراسم اختتامیه، بخش انتخاب 
بهترین فیلم مردمی به طور کامل حذف شد. ماجرا از این 
قرار ب��ود که در روز پنجم برگزاری جش��نواره نتایج آرای 
مردمی جش��نواره  که باز هم توسط س��مفا انجام می شد، 

در دس��ترس قرار گرفت و تا چن��د روز فیلم های »ملاقات 
خصوصی«، »موقعیت مه��دی« و »علف زار« در رتبه های 

بالا قرار داشتند.
در آن روزها مدیر فناوری اطلاعات جشنواره فجر تاکید 
داش��ت که برای شفافیت آراء، اطمینان خاطر کامل وجود 
دارد اما برخی فیلمس��ازان از ش��یوه اجرا و نظارت بر این 
بخ��ش اب��راز بی اطلاعی می کردن��د و در روزه��ای پایانی 

انتقادهایی نس��بت به تعداد رأی ها و خدشه دار بودن آن ها 
و قطع سامانه در بعضی سینماها مطرح شد.

در ای��ن زمینه تهیه کنن��ده فیلم »ش��ادروان« )عباس 
نادران( که یکی از معترضین بود و بر تخلف س��مفا تاکید 
داش��ت، اعلام کرد که یک مهندسی جدی آراء به نفع یک 
فیلم در حال رخ دادن اس��ت. او از دبیر جشنواره )مسعود 
نقاش زاده( و رییس س��ازمان س��ینمایی )محمد خزاعی( 
درخواست کرد برای جلوگیری از بی اعتبار شدن جشنواره 

فجر جلوی تخلفات در رأی گیری مردم گرفته شود.
این اظهارات به درخواست خزاعی از دبیر جشنواره برای 
شفاف سازی در آراء مردمی منجر شد و در نهایت یک روز 
مانده به پایان جشنواره، دبیر چهلمین دوره جشنواره فجر 
اعلام کرد، »به خاط��ر صیانت از آراء مردم و حفظ حقوق 
صاحبان آثار و جلوگیری از ضایع ش��دن کوچکترین حقی 
از فیلمس��ازان در این دوره جایزه داوری مردمی نخواهیم 
داشت« و به این ترتیب پس از ۲۴ دوره سیمرغ مردمی از 

جشنواره فجر حذف شد.
حالا در فاصله حدود دو هفته تا ش��روع چهل و یکمین 
دوره جشنواره فجر این سوال ها مطرح است که مسئولیت 
این بخش از جش��نواره  با کیست؟ آیا خانه سینما عهده دار 
رأی گی��ری مردمی خواهد ش��د یا دوباره س��امانه س��مفا 
-که از س��ال گذش��ته مدیریت آن به موسسه سینما شهر 
)زیرمجموعه سازمان س��ینمایی( سپرده شده- مسئولیت 
خواهد داش��ت؟ اصلا آیا شیوه ای که س��امانه سمفا آن را 
انجام داد بررس��ی ش��ده تا تردیدها نس��بت به اعتبار آن 

برطرف شود؟
ایسنا برای چگونگی اهدای سیمرغ مردمی، آماده بازتاب 

اظهارنظر مسئولان مربوطه است.

سیمرغ مردمی جشنواره فیلم فجر امسال اهدا می شود؟


